
I: Tak, vypadá to, že všecko fičí. Dobře, na úvod by jsem vás chtěla požádat, jestli byste se 

mohl v krátkosti představit, nemusíte tedy říct jméno. Zajímal by nás váš věk, vzdělání, 

povolání, jak dlouho žijete v Brně – a nebo teda v lokalitě, ve které žijete, co děláte ve 

volném čase, kde pracujete? ((Otázky I počešťuji, kvůli rychlosti přepisu)) #00:00:20-3#   
  

R: Jo, takže – je mi dvacet osm let. Vystudoval jsem Fakultu informačních technologií 

tady v Brně na VUT, s tím, že momentálně pracuju jako referent státní správy v oblasti 

kybernetické bezpečnosti a mezi mé aktuální záliby patří skauting, dá se říct. #00:00:41-

6#   
  

I2: Jste z Brna? #00:00:43-4#   
  

R: Jsem ze Zlína, s tím, že tady už jsem nějakou delší dobu, vzhledem ke studiům a 

následnému zaměstnání. #00:00:50-0#   
  

I: Jste členem nějakého občanského sdružení, případně nějaké církve nebo jiného 

zájmového sdružení? #00:00:57-5#   
  

R: Jsem pokřťěný evangelík, ale tím to tak hasne. Nejsem žádný praktikující 

jako…křesťan, takže…takže tak. Ale jinak nejsem členem žádného dalšího ani spolku ani 

sdružení, vyjma toho Junáka, teda. #00:01:10-4#   
  

I: ((I2 a I se zeptají na stejnou věc zároveň)) Jak dlouho se věnujete skautingu? #00:01:15-

9#   
  

R: Už to bude téměř dvacet let. #00:01:19-9#   
  

I2: A v Brně jste jak dlouho? #00:01:23-0#   
  

R: V Brně jsem vlastně od svých vysokoškolských studií, to znamená přes deset let? Ne, 

to nebude přes deset let. Děvet let, asi. #00:01:30-0#   
  

I: Super, děkujeme vám pěkně. Tak, už bychom se posunuli k tomu tématu migrace. Co se 

vám osobně vybaví, když se řekne “migrace” nebo “cizinec”, “migranti”, “cizinci”? 

#00:01:44-6#   
  

R: Tak samozřejmě, pokud člověk sleduje zprávy v poslední době, tak se mu vybaví ta 

masová migrace. A to všechno, co je s tím spojené a…pak tady máme různé formy 

migrantů, že, tak to je poměrně-poměrně rozsáhlé téma a na každé z těch témat…nebo 

těch typů migrace jde nahlížet různým způsobem. Teď je otázka, z kama to vezmeme a 

jak se na to budem dívat, protože já osobně – hm, jak bych to řekl – mám některé 

subjektivní názory na migraci a některé snad objektivní a různí se to jako, no. Takže 

záleží na jaký typ migrace se zaměříme a jakým způsobem, jakým způsobem to 

budeme…to budeme rozebírat, no. #00:02:27-9#   
  



I: Mohl byste blíže pojmenovat ty subjektivní a objektivní důvody, co máte konkrétně 

namysli? #00:02:33-8#   
  

R: Eh, tak to se-to se těžko říká. Samozřejmě já doufám, že mám z mého pohledu nějaký 

objektivní názor na migraci os-obecně, jako ve světě, co je, a i v České republice, bohužel 

mám subjektivní názor, což…těžko říká, jako, a je mi to trochu trapné, vzhledem k tomu, 

že jste Slovenka ((k I)), ale já mám trošku vyhraněné názory na Slováky, to je velice 

subjektivní, takže je takové nepříjemné tady tohle teď říkat, protože je to trochu trapné, 

samozřejmě, že jo, ale…jinak jako…se snažím na věc dívat jako objektivně, no. #00:03:02-

9#   
  

I2: Já myslím, že kolegyně se přes to přenese a- #00:03:05-2#   
  

I: -já nebudu nic brát osobně [zasmání]. Já myslím, že sociologie mě k tomu jako dobře 

vycvičila, takže určitě se jako…ciťte svobodně, ve vyjádřeních. #00:03:14-3#   
  

R: Jo, tak můžem začít klidně tady tímto, jako. Tam jde o to, že obecně, třeba co se týče 

jako Slováků, jako migrantů, tak osobně proti Slovákům jsem neměl nic do té doby, než 

jsem nastoupil na vysokou školu, kde jsem se s nimi začal ve velké míře setkávat, takže od 

té doby nemám [váhávý tón] jistý typ Slováků v lásce. Byť mám kamarády Slováky, kteří 

jsou fajn, tak se dá říct, že za mě jsou dva druhy Slováků jako, jo [pobaveně]. Ti, kteří tu 

pracují a říkají, jak je Slovensko fajn, ale stále tu zůstávají a lezou mi na nervy a ti Slováci, 

kteří prostě tady pracují a přiznávají prostě fakta, že…se na Slovensko nechcou vrátit, 

protože je jim tady Česko příjemnější, tady pracují a tak dále. Na druhou stranu, ti Slováci, 

kteří tady pracují, říkají, jak je Slovensko fajn, tak mi přijdou trochu povrchní, protože 

nepodporují slovenský ekonomický systém, jsou tady v Česku, podporují českou 

ekonomiku, na svůj stát prakticky vykašlali, ale pořád říkají, že je to tam fajn a…prostě 

tyhlety osobní názory jako a tak dále, no. A to začalo na vysoké škole jako, jo, kde jsem 

měl jako Slovenské spolužáky a tak dále a už mě to fakt začalo jako někdy opravdu štvát, 

takže… Ale říkám, v práci mám Slováky, kamarády, ti jsou v pohodě, za mě mají jako 

rozumné názory a nijak mi nevadí. Tam je to spíš v té obecné rovině, jako toho principu 

tady těch Slováků u nás. Na druhou stranu…za mě je dobře, že tu jsou, jo, to jsou takové 

rozporuplné názory. Ten subjektivní je ten, že mě prostě štvou, protože jsou tam nějaké 

AVERZE, ale ten objektivní názor je takový, že naší ekonomice jako rozhodně pros-

pomáhá, že, protože jsou to většinou vzdělaní lidi, kteří tady vystudují, a pak tady vytváří 

nějaký produkt. Jsou to většinou vysoce vzdělaní lidi, protože ti tady zůstanou po škole. 

Na druhou stranu, té Slovenské republice to pak ubírá jako a ti vzdělaní lidi jim tam 

chybí, jo. Takže z jednoho pohledu je to velice dobře, že tady zůstávají, protože podporují 

českou ekonomiku, ale z toho mého osobního pohledu je tam jako ta lehká averze…no, 

averze…je tam prostě averze, jako. Ale říkám, kamarádi  Slováky mám a s těma jsem jako 

v pohodě. Takže asi tak k téhle otázce. #00:05:18-4#   
  

I: Řekl byste, že tento princip se týká jako i jiných skupin migrantů nebo máte pocit, že se 

to vztahuje fakt jako na Slo…na tu specifickou situaci Slováků v Česku? #00:05:27-9#   



  

R: Přesně tak. A jako…asi jednoznačně můžu říct, že tu averzi jsem si vybudoval na 

vysoké škole jako, jo. To je…asi to špatné, co mi vysoká škola dala [zasmání]. Takže asi-asi 

tak, jo. #00:05:38-0#   
  

I2:  Dal by se vystopovat nějakej ten počáteční moment toho-tý averze, nějakej 

jako…nějaká situace, kdy jste si řekl: “jo, tak ti Slováci, ti mě štvou,” jako…jako nějaká 

situace, ne?  #00:05:52-1#   
  

R: Jo, situace, těch jako je víc. Rozhodně podobné názory neslýchám jenom od sebe a 

mám i kamarády, kteří na to mají stejný názor, ale jako říkám, těžce se to říká, je mi to 

trapné, nechtěl bych vás nějak urážet, jako, jo, takže- #00:06:03-5#   
  

I: Vůbec mě to neuráží. Právě mě to zajímá [zasmání]. #00:06:06-9#   
  

R: Ne, obecně, obecně se setkávám s tím, – má-mám na to jako podobný názor –  že 

Slováci [hledá vhodná slova] jsou hrozně NAHYPEOVANÍ…nebo takhle bych to řekl, 

jako, jo. Přitom některé ty výkony…tomu neodpovídají, tomu jak jsou nahypeovaní, dá se 

říct, jako, jo. A teď…se to třeba odráží i na té vysoké škole, když mají jako vyloženě 

hloupé dotazy, které byly předtím řečeny, ale pořád se dotazují, přitom jako, jo, to 

znamená POŘÁD mají nějaké otázky. Na jednu stranu jako, to je taková lehce nátura toho 

asi národa nebo já nevím, jako, jo. Taky můžu říct, že Slováci jako Čechy předčí v 

mnohém, co se týče jazyků, jako, protože jsem se nesetkal skoro s žádným Slovákem, 

který by špatně mluvil anglicky, jako. Na druhou stranu, docela kvituju, že hodně 

Slováků, s kterýma jsem se potkal jako perfektně mluvilo anglicky, jako jo, což-což je jako 

zajímavé a asi k tomu mají lepší predispozice. Nicméně tohle byla asi jedna z takových 

věcí. Další věc byla ta, třeba, že jsem se setkával se slovenskými doktorandy, kteří učí na 

vysoké škole, učí program v českém jazyce, ale nevyučují ho v českém jazyce. A to je za 

mě zásadní problém, když tady máme jasně nastavený zákon, který jasně říká, že 

vyučující musí ten předmět vyučovat v českém jazyce – on ho nevyučuje v českém jazyce, 

jo [“to je marný” tón]. Setkal jsem se s některými jako, eh, docenty a profesory, kteří 

už…byli Slováci, ale už samozřejmě jsou tu nějakou dlouhou dobu, takže se snaží mluvit 

česky. Předpokládám, že vedení fakulty na ně tlačí, takže musí, ale samozřejmě 

doktorandi toho nejsou logicky schopní, jako, jo, ale trochu mi to na těch cvikách vadilo. 

Dokonce… [pousmání] jsem se setkával i s tím, že sam- – a je to logické – slovenští 

studenti se ptali, samozřejmě jako učitelů, kteří přednášeli v češtině a oni těm českým 

termínům nerozuměli, tak se ptali, jako co to znamená, ať jim to vysvětlí ve slovenštině, 

což logicky on nevěděl, jako jo. A to jsou další takové věci. Já rozumím tomu, že ten 

zákon umožňuje těm studentům studovat ve slovenštině, na druhou stranu jako ty české 

studenty to omezuje v tom, pokud je tam slovenský doktorand, že on de facto porušuje 

ten zákon, tím, že přednáší ve slovenštině a…vesměs pracovní smlouvu, jako jo. Takže asi 

tady různé tyhlety věci v rámci vysoké školy, jako…tam vznikla asi ta averze, jako, no. 

Ale jinak jako…říkám, mám slovenské kamarády, jsou fajn, je to v pohodě, jako, jo, 



ale…prostě…nějaká tady ta averze vůči Slovákům je díky té vysoké škole, no. #00:08:28-

4#   

 


